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פרשת צו

שלא יפגע אדם בזולתו מתוך 
בהידור  ודקדוקו  דביקותו  רוב 

המצוות !
נלמד, בדרך דרש ורמז, מהפסוק: "ואש 

המזבח תוקד בו" (פרק ו-ב)
כלומר: אם אש עבודת ה' יוקדת באדם, עליו להזהר 
חוץ  כלפי  ולא  פנימה,  בתוכו   - "בו"  יוקדת  שתהיה 
באופן שתפגע באחרים. וכדוגמא לכך מביאים את מה 
הלל  של  תלמידו  על  כח)  (סוכה  בגמרא  חז"ל  שסיפרו 
הזקן, יונתן בן עוזיאל, שבשעה שישב ועסק בתורה, כל 
כך  אם  השאלה:  ונשאלת  נשרף.  מיד  מעליו  שפרח  עוף 
הרב  של  גדולתו  התבטאה  במה  התלמיד,  של  גדולתו 
הרב  של  גדולתו  אמת,  השפת  אומר  אלא,  הזקן]?  [הלל 
באה לידי ביטוי בכך שעוף הפורח מעליו לא נשרף כלל, 
שכן האש הייתה יוקדת בקרבו פנימה, ומבחוץ לא היה 

הדבר ניכר... (עפ"י מש"ת)
חיים  רבי  הגאון  עמד  הנוקבות,  משיחותיו  באחת 
שמואלביץ זצ"ל על העוול הנורא, כאשר מתיימר אדם  
ואשר  בזולתו,  חמורה  פגיעה  כדי  תוך  מצוה  לעשות 
גורם לעצמו נזק עצום בשל כך, כפי שמוכח מפסוקי 

הנביא. ואלו דבריו:
בספר שמואל (יב-ה) מתואר, כיצד נתן הנביא בא 
לפני דוד המלך ע"ה ומספר לו את משל כבשת הרש: 
העשיר שיש לו מכל טוב, לוקח מהעני את הכבשה 
היחידה שיש לו... האם לוקח זאת לעצמו? לא! הוא 
לוקח כדי לקיים בזה מצות הכנסת אורחים (כמפורש 

בפסוק).
"ומה פסק על כך דוד המלך"? - הרעים רבי חיים 
"בן מות האיש העושה זאת"! אומר לכם   - בקולו 
את האמת שעברתי על כל התורה כולה ולא מצאתי 
האדם  נהיה  זה  איך  ממון...  גזילת  על  מיתה  חיוב 

לבן מות"?!
"אלא מכאן" - הפטיר רבי חיים - "כאשר האדם 
לוקח הכל לעצמו בלי כל התחשבות בזולתו וגם את 
המצוות הוא רוצה לקיים על חשבון השני - אין עליו 
חיוב מיתה. זה אינו עונש, אלא הוא פשוט מאבד 

את זכות קיומו..."!

 
 

 

  

ש: 

להרגיש את הזולת...
סולובייצ'יק  הגרי"ז  כשהגיע  זצ"ל:  שבדרון  שלום  רבי  הגה"צ  סיפר 

זצ"ל לירושלים אחרי המלחמה כשהוא שבור ורצוץ, פשטה השמועה בעיר 
והחלה נהירה המונית לביתו. יהודים מכל קצות העיר הגיעו לבקש עצות 

ברכות וישועות.
בין הבאים היה הגאון רבי איסר זלמן מלצר זצ"ל. אך הוא הסתובב 
אנה ואנה ולא נכנס לחדרו של הגרי"ז. שאלוהו: מדוע לא נכנס? והשיב 

שממתין שהחדר יתפנה ממבקרים. כי רוצה להפגש עם הגרי"ז ביחידות.
התפלאו כולם: לשם מה נצרך לדבר עם הגרי"ז ביחידות? אלו סודות יש 
לו? ואם רצונו לדבר בלימוד מדוע לא ישמעו זאת גם אחרים? מיד הודיעו 

לכולם לצאת מהחדר משום שרבי איסר זלמן רוצה להכנס ביחידות.
היה שם אחד שסקרנותו בערה בו, וכשכולם יצאו מהחדר, התגנב הוא 
והתחבא מתחת לארון. וכך סיפר: רבי איסר זלמן נכנס לחדר ובידו שקית. 
הושיטה להגרי"ז ואמר: "שלום עליכם. הבאתי לכם סנדוויץ' עם זיתים. 

הכל מעושר כדת וכדין. אני בעצמי עישרתי".
לא  עכשיו  עד  החייתני!  זלמן,  איסר  רבי  "הו  וקרא:  הגרי"ז  התרגש 
הכנסתי מאומה לפי, כי אינני בקי בהלכות תרומות ומעשרות. אני כבר 

ניגש ליטול ידיים!"
רבי איסר זלמן שיער וחשש שכך יהיה: הגרי"ז יבוא לארץ ישראל, כאן 
צריך להפריש תרומות ומעשרות, והוא עדיין לא התנסה בכך בחו"ל, והרי 
כל מצוה אצל הגרי"ז אינה דבר פשוט כלל, הבין רא"ז שמן הסתם עדיין 
לא טעם מאומה, לכן הביא לו אוכל מעושר כדין, דבר שלא עלה בדעת 

אחד מהמבקרים הרבים.

"צריך להתחשב"...ה
ת"ח ממקורבי הגאון רבי בן ציון אבא שאול זצ"ל עלה לבית רב"צ 

תענית  ביום  זה  היה  תשובותיו.  ספר  בעריכת  עמו  לעסוק  מחלתו  בימי 
והרופא אסר עליו לצום. והנה נכנסה הרבנית שהציעה לרב"צ כוס קפה. 
בפקודת  חייב  אתה  "אבל  מכן.  לאחר  ודחאה  עתה  לשתות  סרב  הוא 

הרופאים" אמרה.
השרוי  אדם  ליד  ישתה  "לא  עמו:  ונימוקו  בסירובו,  עמד  רב"צ  אך 
בתענית! אמנם הבריאות דוחה צום, אבל אינה הצדקה לגרימת סבל עקיף 

מזערי לזולת"!
בענין אחר אמר פעם רבי בן ציון: מעולם לא הערתי לאדם, פרט לענין 
אחד: כשמחזרים על הפתחים לאסוף כספים לצרכי צדקה בשעות הצהרים! 

הלא זה זמן מנוחה לילדים ולמבוגרים, איך לא מתחשבים?!
יגילו במלכם



ממטיבו  שמקבל  הטובה  ולהעריך  להכיר 
ולהודות לו על כך !

נלמד מהפסוק: "אם על תודה יקריבנו" (פרק ז-יב)
והולכי  הים  יורדי  כגון  לו  שנעשה  נס  על  הודאה  דבר  על  "אם  רש"י:  וכתב 
שכתוב  להודות,  צריכים  שהם  שנתרפא  וחולה  האסורים  בית  וחבושי  מדבריות 

בהן (תהלים קז) "יודו לה' חסדו ונפלאותיו לבני אדם ויזבחו זבחי תודה".
ההודאה הגדולה ביותר שמצאנו בתורה, היא הודאת עם ישראל אחרי קריעת 
זאת  "על  בתפילה:  שאומרים  וכמו  הים,  בשירת  ביטוי  לידי  שבאה  סוף,  ים 
שיבחו אהובים... ונתנו ידידים זמירות שירות ותשבחות ברכות והודאות למלך..." 

ובהמשך: "שירה חדשה שיבחו גאולים לשמך על שפת הים יחד כולם הודו"...
וחשבנו בס"ד, שיש כאן יסוד גדול בטיב ההודיה, ולהבנת הענין נקדים מספר 

קושיות:
(מגילה י:): "ביקשו מלאכי השרת לומר שירה, אמר הקב"ה  א) אמרו חז"ל 
מעשה ידי טובעין בים ואתם אומרים שירה". וקשה: במה שונים ישראל שאמרו 

שירה ועליהם לא היתה טענה כמו על המלאכים?
ב) כתב הבית יוסף (או"ח סימן ת"צ מהמדרש) שמטעם טענה זו של "מעשה 
ידי טובעים" וכו', לכן אין גומרין את ההלל בחול המועד ובב' ימים אחרונים 
של פסח. וצ"ע: א"כ, מדוע ביום ראשון של פסח כן גומרין ההלל? ומה עוד 

שבני ישראל עצמם הרי אמרו שירה, כאמור.
ג) על הפסוק "אז ישיר" פירש רש"י: "אז - כשראה הנס עלה בלבו שישיר 
שירה". מה החידוש בדבריו, הרי פשוט הוא שעלה בלבו לשיר רק כשראה הנס 

ולא קודם?
ד) מדוע המתינו ישראל מלומר שירה עד שעה זו, ולא אמרו מיד כשנגאלו 

ממצרים?
ה) מהו פשר הלשון "שירה חדשה" איזה חידוש היה בנס הזה יותר משאר 

ניסי מצרים שמתאים לזה הביטוי "שירה חדשה"?
מדרגות  שתי  ישנן  האמת  למען  כי  הקושיות,  כל  בישוב  לנו  נראה  ואשר 
עיקריות השונות זו מזו במושג של הודאה על הנס, ונמחיש את היסוד בזה 
בהקדם מעשה קטן שיש בו מסר גדול (הובא בספרנו איש לרעהו ח"ב עמ' תלד):

פעם הגיע חסיד קרלין לביקור בוינה מקום מושבו של כ"ק האדמו"ר רבי 
ישראל מטשורטקוב זצ"ל. הוא נכנס אליו ביום רביעי ושאל: הואיל ומתעתד 
הוא להתפלל בשבת בבית מדרשו, האם הוא יכול לצעוק בתפילה, כמנהג חסידי 

קרלין שמתפללים בקול צעקה?
השיב לו האדמו"ר: "אצלנו לא צועקים אלא מתפללים בשקט כיאה לפני 
מלך מלכי המלכים". בלית ברירה התאמץ הלה בתפלת ליל שבת שלא לצעוק, 
אך כאשר הגיע בתפלת שחרית ל"נשמת כל חי" ליבו עלה על גדותיו ולא יכל 

להתאפק מלהתפרץ בצעקה למלכו של עולם מעומק לבו.
לאחר השבת כשנפרד מהאדמו"ר, התנצל על כך וביקש סליחתו. אך הרבי 
מלשונות  אחת  היא  צעקה  להתפלל!  ראוי  כך  שהתפללת,  "כפי  לעומתו:  ענה 

התפלה"! התפלא החסיד: "והרי הרבי אמר ביום רביעי..."
הסביר לו האדמו"ר: "כשחסיד בא אלי ביום רביעי ומתכנן לצעוק בשבת 
מהלב  להתפלל  צריך  תפלה  שכן  עלי.  מקובל  לא  זה  רשות,  כך  על  ומבקש 
ולא בצעקות. צעקה היא לא מטרה בפני עצמה. אך כאשר מתוך כוונת הלב 
מתוך  באה  הצעקה  כי  התפלה,  איכות  את  מבטא  זה  הצעקה,  לה  מתפרצת 

הדביקות בהקב"ה, וצעקה כזו היא אחת מלשונות התפלה". ע"כ המעשה.
מעתה נבין שכך גם לענין ההודאה. ישנה מדריגה פשוטה של הודאה שהשכל 
הישר מחייב אותו, או שחייבו חז"ל, ואפשר לתכנן אותה מראש, אימתי והיכן 
להודות על הנס, כדוגמת ארבעה שצריכים להודות. הודאה כזו, עדיין לא בדרגת 
"שירה" הפורצת גבולות... אך ישנה הודאה בדרגה נשגבה ונעלית ביותר שאי 
אפשר לתכנן אותה מראש לעוד מספר ימים, אלא היא פורצת "ספונטנית" 
בצורת שירה. מעומק לב הומה, המלא על גדותיו ברגשי שמחה והודיה על הנס. 

נמצא שכמו גדר ה"צעקה" בתפילה, כך גדר ה"שירה" בהודיה.
ומכאן נבין את ההבדל הגדול בין ישראל למלאכים: עם ישראל, שראו בעיניהם 
את נס הצלתם, לא "ביקשו" לומר שירה, אלא השירה פרצה בכל עוז מאליה, 
מתוך רגשות עזים של שמחה שהציפה אותם למראה הנס המפתיע. שירה כזו 
היא כורח המציאות ולא ניתן להגבילה או לדחות אותה. לא כן שירת המלאכים 
הם "רק ביקשו" לומר שירה (כלשון חז"ל), ושירה "שמבקשים עליה רשות", כזו 
שניתנת לתיכנון ואין בה עוצמה "בלתי נשלטת", שפורצת גבולות, שירה כזו נשארת 

במסגרת הרגילה, הקובעת שכאשר "מעשי ידי טובעים בים לא אומרים שירה".
לפי"ז, גם מתורץ מדוע רק ביום הראשון של פסח גומרים את ההלל? 
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שירי תודה והכרת הטוב...
כשהיה הגה"צ רבי מאיר חדש זצ"ל מודה 

ומברך על הטובות שהטיבו עמו, היה מגיע לידי 
התרגשות כה עמוקה. כל ימיו היה אסיר תודה 
להקב"ה שהשאירו בחיים, על אף כל הסכנות, 
שזכה  ועל  תורה,  של  בית  להקים  שזכה  ועל 

להיות כל חייו בתוך עולמה של תורה.
בשנים האחרונות לחייו, בכל עת שהיו שרים 
שירי תודה, אפשר היה לראות, כיצד הרגשות של 

הכרת הטוב מציפים את לבו, והוא נסער כולו.
תמיד חדור היה הכרת הטוב לה' על הטובה 
שהנחיל לו. תמיד מרוצה, תמיד רגוע. לעתים היה 
מפזם לעצמו, כשחיוך קל של שמחה ומאור מרחף 
על פניו. אף פעם לא ראוהו מריר או מתמרמר. 
תמיד הקרין תחושה של אהבה, רוחב לב, שמחה 

והכרת תודה, תודה לרבש"ע על הכל.
במסגרת שיחותיו על "הכרת הטוב" היה מספר 
גם על הטוב שהיה לו כאשר ישן בבית מלאכה 
של סנדלר. הלה היה הולם בפטישו עד השעות 
הקטנות של הלילה. ועל ידי כן למד להתעלם 
עד  זו  תכונה  פיתח  הוא  בסביבתו.  מהרעשים 
ששום רעש לא מפריע לו להתרכז בתלמודו. הוא 
שכה ידע לראות בכל מאורע את ידו הטובה של 
הקב"ה, לא שכח להתייחס בהערכה גם לאותם 

ימים קשים בבית הסנדלר.
המשגיח רבי מאיר
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לזכור ולהודות על 
הישועה...

ע"י  אווירון  נחטף  תש"ל,  שנת  אלול  בחודש 
הגאון  גם  היו  שנחטפו  הנוסעים  בין  מחבלים. 
רבי יצחק הוטנר זצ"ל ובני משפחתו. הם הוחזקו 
במדבר ירדן כשבוע ימים ואח"כ הועברו למקום 
נוראים.  מצוקה  בתנאיי  שבועיים,  לעוד  סתר 
תפלות עולם התורה לשחרורם הרקיעו שחקים. 
בכ"ה באלול, אחרי שנשתחררו בחסדי ה', נותרו 
הרב  של  הגדול  הצער  בידם.  חידושיו  כתבי 

הוטנר על כך, התמזג עם שמחת השיחרור.
ואתרחיש  "הואיל  חז"ל  לאמרת  בהתאם 
נוסד  לג.)  (שבת  מילתא"  ונתקין  ניזיל  ניסא 
בכ"ה באלול תש"ל קרן גמ"ח לבני תורה לאות 
הודאה על החסד בפדיון נפשם של הרב הוטנר 
ומשפחתו והנלוים אליו. מאז נקבע יום זה כיום 

הודאה בביתו.
הוטנר  הרב  הביע  הטוב  הכרת  תחושת  את 
בדוד  "מצינו  הבאה:  באמרה  השיחרור  לאחר 
המלך ע"ה שעשה לו "אזור" מעור של שה לזכור 
הנס ועליו הראה כי זה הוא (ראה שמואל א- יז, 
לד במדרש), מורה באמצע על ישועתו. הלוואי 
הצלה  מתוכן  בגד  לעצמי  לעשות  יכול  שהייתי 
זאת, כדי שאף לאחר חלוף הזמן, אוכל להודות 

ולהורות באמצבע על ישועה זו".
הכרת טובה מיוחדת, חש הרב הוטנר ל"אחינו 
בני ישראל" על השתתפותם העמוקה בכל מה 
למען  וההשתדלויות  התפילות  על  עליו.  שעבר 
ניכר  כי  הוטנר  הסיקהרב  כן  ועל  שיחרורם. 
הם  ותפילותיו  ישראל  כלל  כח  ש"רק  בעליל 

שהביאו להוצאתנו מן המיצר".
ספר הזכרון לבעל ה"פחד יצחק"



להזדרז לקיום המצוות שבין אדם 
למקום ובין אדם לחברו !

נלמד מהפסוק: "צו את אהרן ואת בניו" (פרק 
ו-ב)

מיד  זירוז,  לשון  אלא  צו  "אין  (מהתו"כ):  רש"י  וכתב 
במקום  לזרז  הכתוב  צריך  ביותר  שמעון,  רבי  אמר  ולדורות, 

שיש חסרון כיס".
לפני  במלאכתו  מהיר  איש  "חזית  כב-כט):  (משלי  נאמר 
מדת  לשבח  בא  ז"ל:  יונה  רבינו  ופירש  יתייצב..."  מלכים 
כאשר  הענין:  וביאור  במלאכתו.  המהירות  והיא  הזריזות, 
מוטלת עליו מלאכה לעשות, לא ישקוט האיש כי אם כילה 
אליה:  ההקדמה  כוללת  במלאכה  והמהירות  לעשותו,  הדבר 
שלא יאחרנה ליום מחר ושיתעסק בה בלא ביטול והפסקה 
בעצלתים. ושיבח בעליה ואמר: כי לפני מלכים יתייצב. כי 
הראוי  והוא  כזה  אשר  איש  על  ודורשים  שואלים  המלכים 

לפעלם ולעבודתם.
התאונן אחד לפני הגאון רבי בן ציון אבא שאול זצ"ל על 
כי נבצר מרוב ישראל לקיים הלכה מפורשת בשולחן ערוך...

התפלא רבי בן ציון לאיזו הלכה כוונתו? השיב הלה: הלכה 
מפורשת שיש להמנות על עשרה הראשונים בבית הכנסת,... 
נמצא שאם יש ציבור של מאה מתפללים, הרי תשעים לא 

יזכו לקיים הלכה זו...
המאה  כל  בידך!  "טעות  אתר:  על  ציון  בן  רבי  לו  השיב 

יכולים לזכות בכך"! ה"כיצד?" תמה הלה.
והקריא:  צ-י)  סי'  (או"ח  השו"ע  את  ציון  בן  רבי  פתח 
העשרה  עם  שימנה  כדי  הכנסת,  לבית  אדם  "ישכים 
ראשונים"... והוסיף להסביר: "מרן השו"ע לא כתב, "ימנה 
האדם על עשרה ראשונים" כי לזה באמת יכולים לזכות רק 
עשרה. את זה לא מחייבת ההלכה. אבל החיוב הוא על כל 
אחד להשכים להשתדל להיות מעשרה ראשונים, ולהשתדל, 

יכולים כולם"!

 

 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 

 
 
 

מצוה הבאה לידך...
סיפר הרה"ג רבי אליעזר טורק שליט"א: יום אחד נכנסתי 

לביתו של הגראי"ל שטיינמן זצ"ל לשאול בעצתו. בדיוק בשעה 
זו נכנס הרב שטיינמן לבית לאחר שמסר את שיעורו היומי 
לטעום  שהספיק  לפני  עוד  והנה  לצעירים.  פוניבז'  בישיבת 
שמידל  דוד  רבי  הגאון  נכנס  הרבנית,  לו  שהכינה  מהאוכל 
ספורות.  דקות  עמו  ושוחח  קדישא")  "אתרא  (ראש  שליט"א 

ויצא מהבית.
מיד לאחר מכן אני רואה את הרב שטיינמן לובש שוב את 
בפני  מתנצל  כשהוא  מהבית  לצאת  ומתכונן  והחליפה  הכובע 
הממתינים על כך שהוא נאלץ לצאת כעת. הרבנית פנתה אלי 
הוא  להיכן  מאומה,  טעם  לא  עדיין  הוא  "אוי!  ואמרה:  בחרדה 

יוצא שוב?!
ירדתי אחריו וראיתי שהוא ממתין לרכב שיבוא להסיעו. אמרתי 
לו את דברי הרבנית, אך הוא לא הסביר פשר נסיעתו הפתאומית. 
קברי  חפירת  על  שמידל  להרב  נודע  כי  התברר  יותר  מאוחר 
קדמונים במקום מסויים, ובא להודיע להרב שטיינמן כי לדעתו 
ולהביא  לסייע  יכול  הדבר  בעובדים  למחות  למקום  יבוא  אם 

לעצירת העבודות.
ומיד כששמע זאת הרב שטיינמן לא התמהמה אף לא לרגע קט 
כדי לטעום דבר-מה. שכן "מצוה הבא לידך אל תחמיצנה", ואם 

יש בידו לסייע ולהציל, אין להתעכב במאומה.

כל רגע יקר...ה 
כל דקת זמן שניתנה להגרי"ש אלישיב זצ"ל היתה מנוצלת 

נכנס  היה  כאשר  המופלאה.  זריזותו  גם  ולכך  תורה,  לתלמוד 
מאן דהו לבקשו דבר-מה והיה חורג ממשטר הקיצור והצמצום 
הגרי"ש  היה  מיד  בדבריו,  מאריך  והיה  הגרי"ש  של  המפורסם 
תוקע בו מבט תוהה ומשתומם, כמי שזועק עליו ללא קול: "גזלן 

שכמותך, איזה היתר יש לך לגזול מזמני היקר"?!
גדולה שימושה

משום שאז הרי ישנה החובה על כל אחד לראות עצמו כאילו הוא יצא עתה משיעבוד 
מצרים, ועליו לחוש זאת באמת, עד שפורצת מלבו "שירה חדשה" על גאולתו האישית 
בלילה הזה, וממילא, בהרגשה כזו רשאי לגמור את ההלל. זהו שהדגיש רש"י: "עלה בלבו 
שישיר שירה". כי שירה צריכה לפרוץ מלב מלא על גדותיו ברגשי שמחה והודיה, ורק 
אז אין כל מגבלה, כאמור. [אבל אחרי ניסי מצרים, עדיין לא הגיעו בנ"י לדרגה כזו. וזו 

משמעות "שירה חדשה" שמתחדשת ברגע זה ואינה צפויה מראש].
נמצאנו למדים, שלא כל הודאה על נס שייך בה "שירה". אלא רק זו שבאה מתוך רגש 
התפעלות עצומה מהנס, שאז דין השירה לפרוץ מאליה מעומק הלב, זוהי השירה הראויה 

להיות חלק בלתי נפרד מההודאה שנתחייב בה בעל הנס.
וכעין הרעיון הידוע שאמר הגרי"ז סולובייצ'יק זצ"ל (בשם אביו רבי חיים זצ"ל) לבאר 
את הפסוק "ואני בחסדך בטחתי יגל לבי בישועתך אשירה לה' כי גמל עלי" (תהלים יג-ו). 
שיש לעיין אימתי אפשר לומר שירה על נס, האם רק אחרי שכבר קרה נס או גם במצב 
שבטוח במאה אחוז שיקרה הנס. וזה ביאור הפסוק: "ואני בחסדך בטחתי" - שבטוח 
רק "בחסדך" אזי רק "יגל לבי בישועתך" - יש לי שמחה על זה. אבל אימתי "אשירה 
לה" - שיאמר שירה, רק "כי גמל עלי" כשנעשה הנס בפועל. [והיינו, לא מספיק הידיעה 

על הנס אלא צריך התפעלות מוחשית כדי לומר שירה].
ומצאנו (בספר חוט השני הל' שבת פ"ד) שהקשה הגאון רבי ניסים קרליץ שליט"א, - 
לאור דברי הגרי"ז - בהבנת הפסוק בשירת הים "תבאמו ותטעמו בהר נחלתך... מקדש ה' 
כוננו ידיך" שהכוונה על בית המקדש שעתיד להבנות ע"י הקב"ה, נמצא שבשירה מדובר 
גם על ישועה העתידה לבוא, והרי לפי הגרי"ז אומרים שירה רק על הישועה שהגיעה 

בפועל ולא על הבטחון בישועה שתבוא?!
ותירץ רבי ניסים, כעין היסוד שכתבנו לעיל, שכאשר בני ישראל אמרו "שירת הים" על 
הניסים הגדולים שראו, הגיעו מתוך כך למדריגה כ"כ גדולה לבטוח באמונה ובבטחון בה' 
עד שהרגישו ממש את הנס העתידי כאילו כבר מתקיים לנגד עיניהם, עד שלפי דרגתם 

זו יכלו לכלול גם את הנס הזה בתוך השירה. ודפח"ח.
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דרשת הודיה על 
החסד הגדול...

הכולירה  מגיפת  שפרצה  בעת 
פלאי  באופן  פגעה  לא  בפרשבורג, 
נעצרה  כאשר  הישיבה.  בני  במאות 
סופר  החתם  בעל  נשא  ה',  בחסדי 
דרשת הודיה. על החסד הגדול שהפליא 
תלמיד  בשום  פגע  שלא  הפלא,  על 
מהם שום חולי ומכאוב ולא שום ענין 

מהחולי ההוא!"
החתם  תלה  הזה  הגדול  הפלא  את 
למה?  כך  וכל  הקהילה.  בזכות  סופר 
פוגעת  המגיפה  היתה  שאילו  משום 
ח"ו באחד מבני הישיבה, היו אנשים 
מן הקהילה עלולים לתהות: כלום לא 
די לנו בחולים בקרבנו, שצריכים אנו 
ישובו  אחרות?  מערים  בנערים  לטפל 
אלו  ודיבורים  שם!  ויחלו  לביתם 
מעוררים היו דינים קשים על הקהילה. 
חס עליה הקב"ה, ושמר על בריאותם 
של בני הישיבה, שלא ניתן פתחון פה 

דרשות החת"סלנרגנים...



והנה שוב הגיע פורים. והנה שוב נשמעים הצלופנים של 
משלוחי המנות.

חביבים ישראל שמחבבים את המצוות, על אחת כמה וכמה 
את המצוות החביבות של ימי הפורים. הקב"ה רוצה שנחגוג כמה 
שיותר - ללא ספק. והא ראיה: הוא מצִדו תכנן עבורנו שנחגוג 
מידי ראש-חודש, אלא שבגלל חטא-העגל התוכנית בוטלה. 'זכר-
לדבר' נותר אצל הנשים, שכיון שלא עבדו בעגל ישנן נוהגות 
לא לעשות מלאכה בראש חודש (ראה שו"ע או"ח סי' תי"ז סעיף 

א').

אז לחגוג? בוודאי! השאלה רק איך. גם כאן צריכים לפעול 
מהראש, ולא "מהבטן". גם כאן צריך לחשוב מה הדרך הטובה 

ביותר להגיע למטרה - והמטרה במקרה הזה היא המצווה.

* * *

נתמקד באחת ממצוות היום - משלוח מנות.

שמא התבלבלנו, אבל "עד דלא ידע" נאמר על משתה היין 
עם  השכונה  כל  את  לפוצץ  מצווה  אין  משלוח-מנות.  על  ולא 

משלוחי-מנות. וכן. גם אין חובה להחזיר לכל מי ששלח לנו.

כאלה  הם  מהם,  ומקבלים  שולחים  שאנחנו  האנשים  רוב 
רים לנו היטב והמשלוח לא יעלה ולא יוריד את היחס  שמוכַּ
בינינו, שהרי אם לא נמשיך לחייך להם ונקבל את פניהם בסבר 
פנים יפות משך כל השנה, אין כל צורך אמיתי לשלוח להם 
משלוח מנות. מנהג נאה היה לאחד מרבותי זצ"ל. בכל שנה הוא 
איתר מישהו חדש שהוא אף פעם לא שלח אליו, והשנה היה 
שולח אליו. "פנים חדשות" כמו בשבע-ברכות... מנהג כזה בוודאי 

מעורר אחוה ורעות מיוחדות.

ועדיין לא התייחסנו ל'מנות' עצמן, ערמות של ממתקים טופים, 
וופלים, ושאר חטיפים. הצד השווה שבהם: סוכר, והרבה. כבר 
אבל  נוצצת,  אריזה  עם  מפוארים,  משלוחים  לא-פעם  ראינו 

בפנים לא היה אפילו מוצר אחד שהיינו מעלים על השולחן.

וופלים  סתם  ולא  "מנות"  נשלח  בוא  שולחים,  שכן  למי  אז 
חלולים שבמקרה הטוב הם יעבירו אותם הלאה, ובמקרה הפחות 

טוב יקיימו בהם ביעור-חמץ כבר בפורים.

* * *

מקום מיוחד נתבצר למשלוח מנות של המחנכים והמחנכות. 
במקומם,  הייתי  לוּ  אחד.  מתלמיד-חכם  זה  בענין  שמעתי  וכך 
אין  יקרים/ות!  תלמידים/ות  הלשון:  בזה  לחניכים  מודיע  הייתי 
אם  ובנות.  בנים  וכמה  בכמה  התברכה  משפחה  שכל  סוד  זה 
מצטבר  זה  הרי  מכובד,  משלוח  ילד  כל  עבור  לשלוח  צריכים 
אם  ובפרט  ההורים.  של  לאפשרות  שמעבר  נכבדים  לסכומים 

מדובר בהורים שהם אברכים.

לפיכך הייתי מציע לשלוח לי משלוח-מנות מקורי. יחשוב 
הקשבה  לדוגמא,  להשתפר,  ורוצה  מסוגל  הוא  במה  ילד  כל 

והשתתפות טובה יותר בשיעורים, השתדלות לעבוד על המדות 
טובות ועל הדרך ארץ. את המשלח-מנות הזה יגיש לי על דף 

מאויר ברוח היום - "והריני כאילו התקבלתי"...

* * *

כמו לכל מטבע - גם כאן ישנו צד שני:

ישנם אנשים או משפחות שאנחנו חייבים לשלוח להם משלוח 
מכובד. יש לנו כלפיהם מחויבות, או הכרת-טובה מיוחדת, ואין 

לנו אפשרות להתעלם שכן אז נהיה חלילה כפויי-טובה.

אבל מה עושים מול ארנק ריק?

היהודי  ההישרדות  מנגנון  את  להפעיל  עלינו  כאלו  במקרים 
שנקרא "בטחון בהשם". ואמנם, הדרך הזו לא מתאימה ממש 
לכל אחד, שכן צריך להיות איש מעלה כדי לבטוח באמת. אם 
הוא מרגיש חייב לשלוח ומתכוון לשם שמים, ה' יעזור לו שלא 
ד' וְהָיָה  ר יִבְטַח בַּ בֶר אֲשֶׁ רוּךְ הַגֶּ יחסר לו מזה הפסוק אומר "בָּ
ד' מִבְטַחוֹ" (ירמי' יז, ז). נשים לב שהפסוק מורכב משני חלקים, 
השם" כך הוא יזכה ל"וְהָיָה ד'  ר יִבְטַח בַּ בֶר אֲשֶׁ רוּךְ הַגֶּ כלומר: "בָּ

מִבְטַחוֹ" - לפי מידת הביטחון שלך כך תזכה לקבל מהקב"ה!!

אך כאמור, את "סעיף הביטחון" מפעילים רק כאשר הדבר 
באמת נצרך, היינו ביחס לאנשים שאנו חייבים לשלוח להם. אך 
כאשר מדובר במשלוחים סתם, אזי נשען על פסוק אחר (מיכה 

ו, ח) - "וְהַצְנֵעַ לֶכֶת עִם אֱלקֶֹיךָ"...

* * *

בחתונה,  השתתפתי  כשנה  לפני  ענין:  באותו  לענין  מענין 
והבחנתי בתופעה מוזרה. הפנים של בעלי השמחה משני הצדדים 
לא היו נראות שמחות באמת, לא ראיתי אפילו חיוך על פניהם. 

שאלתי את עצמי: אולי נקלעתי בטעות לניחום-אבלים?...

והאמת היא: מה שהעיק עליהם ביום שמחתם היו ההתחייבויות 
והם  קומתם,  את  כופף  פשוט  זה  עצמם.  על  שנטלו  האדירות 
צודקים - איך אפשר במצב שכזה לשמוח?! והבן שואל: האם זו 
דרך היהדות? החתן והכלה צריכים להבין זאת ולהסביר להורים 
שהם רוצים לצמצם ולהיות צנועים, הם לא רוצים לשמח על 

"הדם" של ההורים

נכון. החיסכון במשלוחי-המנות לא יותיר בידנו סכום שיספיק 
לנישואי הילדים, אבל הוא בהחלט יהווה נדבך נוסף בהתרגלות 

מוחלטת להתנהלות כרצונו יתברך.

ה  תֶּ והעיקר, שנזכה כולנו לפורים מאוזן ושמח - "וְטוֹב לֵב מִשְׁ
תָמִיד"! (משלי טו, טו)
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